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TREBA LI OSTATI INDIMERENTAN PREMA NETAČNOM
IZNOŠENJU I IMTERPRETIRANJU DOGADJAJA IZ

ILEGALNOG RADA U BANJALUCI

U listu WIP "Glag", u wremenu od 18.XI do 4,XII 1972godi-
nes objaviljem je u nastavoima feljtšom iz revoluoionarme prošlosti
Banjaluken pod pretenoiosnim maslvom "Ilegaloi u obruču”, čiji je
autor Mustafa Kušmić, a u čijem *tekstu je štampanm imposantna suma
jstorijskih netačnosti i pogrednih intorpretaoilja.

Usudđijujem se reći, iako je poznato da je pričepljena, ali
vw duši slobođarskama i radnička Banjeluka boga doba istoriografski
neđovoljno obradjenna„ da nikadm do sada, na tako relativno malom
prostoru» nije objavljeno toliko mmošBžbvo proizvodljnosti, iskonstru=
isanosti i netačnosti, tako da čovjeku izgleda, kada dočita feljtom,
da jJe uvučem u sređiščšte nekog meteža•

Umjesto da čitaocima "Glasa" prezentira istimu 15 avoga
"Zlosijeam:" pamćemja i» eventunino, prikaže fimu simboliku naše ro=
volucije„ pisac nam, idejnmo meodređjeno i komfPuzno„ služeći se i
masovnim međdijumjima imformisanja računajući, kanda, sa zaptivemom .
aimosferom ilegalnmog rada i sa 3o prohujalih gođinma, sugeriše nam
načim koji je bez preseđanm u političkoj istoriji Banjaluke i po
formi i po sađržimi neprihvatljive metođe, me prezajući, pri tom,

mi od pokušaja devalviramja uloge Partije i Skoja, upmavo mimorizi=
rajući partijski rad na samo 4 člana Partije, Što je netačno i čime
je došao u oštar sukob sa istimome

Pisac feljtona, u kome preovladjuje improvizacija i površ=
most, služeći se bizarnmostimm svake vrste mučem taštim planovima,
poistovećuje sebe sa Mjesnim komitetom, čiji je, mako tvrdi, bio
član radi često što mjemu konvenira, potisnuvši pri tom u stranu
Ibru Barača„ za koga takodje, neprovjereno kaže da je u to vrijeme
bio sekretar MEK, ukazujući mam na taj načim, poređ ostalog, nm neki
svoj mođel partijskog i ilegalnog rada.

Objavljimwanjem ovog feljtoma Redakcija "Glasa" preuzela je
obavezu da se događjaji i čimjenioce što istinitije prezentiraju sa=
dašnjim i generacijamm koje dolaze» zbog čega ću (mađa sa zakašmje=
njem ali mne prekasno!) pokušati, bez čvrsto odredjenog hronološkog
ređa„ da ukažem na Jedan tekst niskog idđdejnog nivoa i zato Što sva=
ki objavljeni tekst kao posebar vid komuniciranja, treba da iman
svoju informativnu i dokumentarnmu dimenziju.

Arh:v Bos. krajine B. Luka /-.
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Wotačnosti Z. (-} 8

U jednom kratkom osvribu memoguće je pobrojati sve jedmos=
tĐtranosti i pristrasnosti koje je pisac feljtoma ispričao sa obiljem
neuskladjenih podataka.

šutor feljtoma predstavlja u krivom svjetlu bijeg iz domo= .
branske bolnice Slavka Tremka»y bivprdeći malčice narkotizirano da je / |
Trenk "hitajući preko banjalučkog polja (došao) na sigurmo mjesto
u stan moje porođice (xušmić Stane i Mustafe)", kao i da su om i
Stana, mjegova supruga, imali pogeban zadatak oko smještaja Slavim
Trenka„ "Kkojeg smo najviše držali u našem stanu", Medjutim, Slavico
Trerik, (prvoborac, koji živi u Sarajevu) mepobitno tvrđi da mi jedđmm
jedimi moć nije proveo u Kušmića stanu, već je, pobjegavši iz bolni=
ce, otišao izravmo u stam Gomobranskog zastavnika Omera Ahmetaševića»
koji je tadđa stanovao u blizini Rebrovačkog mosta•

U najmanju ruku konfuzno je tvrđjenje, izneseno u prvom
nastavku feljtoma, da je Zaga Hlažić bila sekretar Mjesnog komiteta
u Banjaluci, jer se već u drugom nastavku tvrdi da Zaga nije sekre=
tar MK,» već delegat i član Pokrajimskog komiteta Partije, što tako=
dje, treba provjeravati, pošto se u oijelom daljem tekstu feljtona
Zaga spominje samo kao Gelegat, a no i kao član Pokrajinkogmnkomitetae

U svom razgovoru, smimanom nm magmetofonu 23,IX 1958godine,
đakle 14 godima prije msiurxvižxiaaı objavljivanja feljtona, Mustafa
Kučmić tvrdi da je Safet Hodžić izdao sklonište Fahrete Deđića, ta=
dašmjeg sekretara lijesnog komiteta Partije, a u feljtonu, pak, tvrđi
se đa je to bio Zijad Hodžić. Očigledno, pravo ime ustačškog agenta
pročitao Je u Kmmjizi dra Dušana Lukača "Banja Tuka i okolica u ratu
i revoluciji”. Ako je Mustafa Kušmić bio "aktivni učesnik dogadjaja
i ilegalac banjalučke partijske orgamizacije", morao je„ nema u to
nikakve sumnje„ zmati Zijada Hodžića, jer suv tađa svi aktivni učes=
mici ilegalnog rađa, a pogotovo partijsko radnici, mali da je ustašli
Zijad Hodžić, a he neki nepommati Safet Hodžić, otkrio sklonište
Fahreta Deđića poslije čega je odmah uhapšen sekretar Mjesnog komi=
teta Partije a Banmjaluol,

Pisao feljtona,» potpumo proizvoljno i netačno, tvrđi da je
Fabret Dedić bio samo član MK, a me i sekretar MK u Banmjaluoi• On o
tvrdi i poslije četiri pume godime od objavljivanja Imjige Dušana
Lukača» u kojoj se na sir• 269 pravišno isznosi đa je u junu ili
julu 1942•godime„ izmedju ostalih, uhapšen od ustaša sekretar lijes=
nog komiteta Fahret Deđić,

Do krajmosti je apsurdma i netačna tvrđnja ignesenm u YaZz=
govoru snimanom na magmetofonu da je Pahret Deđić "umro od mučenja

•/*.
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ua ljeto 1942. gođine"„ a ta se tvrdnja» na žalost» ponavlja i u
feljtonu, mađa je poznato, a i lako je to provjeribi bilo da je
Pahret Deđić umro od tifusa negdje u proljeće 1945. godine. U Banja=

iuci i Sarajevu živi više ljudi s kojima je Fahret Dedić mwuisd:admacde

Teh:uet+pbedi6' bio do kraja 1942 godine u ustaškom zsažšvoru, a u 1945
godini u zlogliasnoj Crmoj kući, dok wije, kao bolesnik od tifusa
prebačen u Gradsku bolnicu, gdje je i umro. Postoje u Sarajevu i
članovi uže porodice FPahretove koji to pouzdano zmnaju• Uostalom,

čnu godinu Pahretove smrti mogao je pisac feljtoma pročitati i
u Dušana Imkača.• Kao da nekom smeta što je PFahret Dedić bio sek=

retar Mjesnog komiteta i što je umro 1942• godine»
Mustafa Kušmić u pomenutom razgovoru sbimanom na mmgmetofo=

nu sasvim::proizvolijno tvrđi da se je 1941. godime "javio" Safetu
Fejziću„ što treba da znači da se disciplinovano, mo vojmik revolu=
cije», uključio u aktivan rad. Medjutim, Safet Pejzić (tadašnji član
Mjesnog komiteta u Banjaluoi i prvoborac, koji živi u Sarajevu) ne
samo da to kategorički poriče, već ističe da mu mije pomat nikakav
aktivan ilegalni rad Kušmićev, bar do njegovog odlaska u partizane•

Bez ikakvog respekia prema istini i s neprikrivenim akcen=
Som obesvvoedjivanja xuričke uloge Hajruđina Smailagića, kojeg je»
poslije hapšenja FPabreta Deđića, slao Ibro Sarač Pokrajinskom komi=
tetu Partije u Sarajevo s porukom da u Banjaluku pošalje mekog čovjerE
ka radi organizacije ilegalnog rađa, pisac feljtoma tvrđi da je Smaim
lagić slat u Sarajevo„ "ali je veza uspostavijena tek početkom avgus=
tal, Ibro Sarač,„ medjutim, mjerođavmo tvrđi da je Hajruđim izgršio
zadatak, da je domio lozinmkim ma koju će se ilegalac javiti, kao i da
je Baga Blažić, pod imenom Zehra Avđagić, samo dva do tri dana DOB=
lije povratka Smailagićevog, došla u Banjaluku i javila se Ibri Sa=
raču

} Mustafa Kušmić smišljenom montažnim postupkom tvrdi da je
· prebacio u partizane Slavka Trenka, Zumru Ćejvan i Zaima Isakovića»
Om doslovoe kaže: "Prvo sam seoskim zaprežnim kolima odvezao, obuče=
nu u zar Zumru Ćejvan• Bioiklom sam prebaoio Zaima Isakovića i Slav=
ka Trenmkn•.." Koliko su takva tvrdjenja daleko od istine - vidi se
i iz izjava koje su mi dali Zumra Ćejvan i Slavko Trenk Slavka Trenh
ka prebacio je domobranskim kamionom satnik Milivoje Kunđak do Alek=
sandrovca„ a sam je putem veze otišao u selo Kukdlje (oko 2 km odđat=
le) u kuću Smilje Batos=Rađomjić, zvane "Zvrk"» i tu se našao sa par=
tizamima Gojkom Agramovićem, Ilijom Stojanovićem, Vojom Stuparom i
Lutfom Ahmetovićem (?), članovima štaba razbijenog Ormovmškog ili
Motajičkog ođređa ilimčete„» koji su se duže vremena skrivali po par=
tisanskim kućama sela KuWžlje i Karajzsovci, koja su bila na neoslo=

•/.
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bodjenmoj teritoriji u Potkozarju, čekajući da se i sami prebace u
partizane•

Zumra Ćejvan (prvoborac, koja Živi u Sarajevu), medjutim,
tvrđi da je ona dobila zadatak da ode na stočnu pijaou i da zamoli
kojeg seljaka da je pri povratku u selo preveze Go Aleksandrovca,
Bto je oma i učimila, rekavši seljaku da idđe u mlim da provjeri da

li joj Je žito samljeveno• Znači, bez ičije pomoći prebacila se do
Aleksandrovo, a to je bio najteži dio pute, i tamo, u Aleksandmov=

cu, našla seVMustafom Kušmićem, koji ju je ođveo u kuću Ilije Keomann
nm Sbpskom Vakafu ( 2-5 km od Aleksandrovca), gdje je i ostala čeka=
jući da se prebaci u partizane. Kuća Ilije Keomana malazsila se nama
neoslobođžjenoj terštoriji»„ pod Kozarom, udaljema oko 2o Km od parti=
zanskih jeđinica• Očito je da nije Mustafa Kušmić prebaoio u parti=
sane Slavka Trenke i Zumru Ćejvan• Vjerovatno je nešto slično bilo
i sa Zaimom Isakovićem (pravo prezime je Hadžiisaković)J, ali je to
nemoguće provjeriti, jer je Zaim pogimuo u partizamima•

Šelja za lakiramjem i prikazivanjem u tendemoiomnom svjetlu
|| događjaja odvela je pisca feljtona u tvrđjenje da je njegovimmposme=
đovanjem i Ibro Sarač prebačem iz Barjaluke u partizane, što Ibro
Sarač potpumo negira i tvrdi da se bez ikakve veze i bez ičije pomo=
ći sam prebacio u selo Glamočame a zatim u partizane.

Iszmorišući istima, pisac feljtona tvrđi da Je Suljo HMandžu=
ka u avgustu 1942. godine bio samo saradmik pokreta, a u kmjizi dra
Dušana Uukačay, ma stitr• 282, stoji činjenica da je Suljo Mandžuka u
Banjaluci primljen u Partiju u julu 1941. gođime.

Netačma je i tvrdnja pisea feljtioma da je Zaga Umičević u
avgustu 1941. godine bila sekretar Mjesnog komiteta Partije u Banja=
luci„ jer je poznato i mepobitno da je u to vrijeme i gotovo sve do
polovine oktobra mjeseca sekretar Mjesnog komiteta Partije bila Jo=
vanka Čović-Žuta•

8 s~Kozarom mije_b B S9rpslkom_V:
Daleko je od istine tvrdjemje Mustafe Kušmića da je u 1942.

godini jedina veza sa Kozarom bila u Srpskom Vakufu, u kući Ilije
Keomnana„ kao i da je jedino om znao za tu vezu i njome isključivo
rukovođio«..

Jer stvari sasvim drukčije stoje• Postojalo je više par=
tigsangkih kuća u neoslobodjenim selima Kukolje, Karajsovci i Srpski
Vakuf, preko kojih su mnogi ilegaloci uspijevali da se prebace u par=
timansku Koznaru. U Kukoljima i Karajovoima postojale su dvije par=
tijeske organizacije• U Karajzovoima sekretar partijske organiznoije
bio je Savo Darđić (prvoborac, koji živi u Sarajevu), koji je češće
dolazio u Banjaluku u svojstvu kurira sa Kozare• Savo se veoma čudi

•/•
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'tvrajemju Mustafe Kušmića o njegovom tobožmjem učestalom dolaženju
u Srpski Vakuf. S obzirom da su Savo Darđić i Svetozar Stević (prvo=
borac, pukovnik JHA - živi u Beogradu) bili kuriri koji su s vremena
ma vrijeme u Banjaluku donosili poruke sa Kozare, pošto su te poruke
prethodmo prenosile partizanske patrole ilegaloimnm u Karajgzovcima,
Kukoljima ili Srpskom Vakufu, a zatim slične poruke iz Banjeluke pre=
nosili, istim patem, na Kozaru, = milje postojala nikakva potreba da
Mustafa Kuašmić dolazi u Srpski Vakuf. Sago Darđić ističe da om mikada
nije vidio Mustafu Kučmića u Srpskom Vakufu, niti je, pak, od bilo
koga čmo da je Kušmić tamo Golazio• Osim toga, Slavko Trenk je» po=
šavši u paržzane,„ đošao u selo Kukoljey a me đu Srpski Vakuf• U Ka=
rajzovce» a me u Srpski Vakuf, dolazšla Je u dva maha radi veze sa
Kozmarom Zaga Blažić, zvana "Bela". Posjčdujem kopije dva dokumenta
pismo Zage Blažić, koje je pisamo u Karajzovoima, upućeno Olcružnom
komitetu u Kozari i izjavu Svetozara Stevića, koji izmedju ostalog
ivrdi da je "Bela" u dva maha dolazila u Karajzovoe. Poprad svegsa Gdru=
BOB» i grupa drugova iz Uređa za kolonisaciju, njih šest, prešla je
u partizane preko sela Kukolje• U toj grupi su bili: inž• Djoko
Patrooki (prvoborac, koji Živi u Sarajeva), Iutfo Hajdđaragić (prvo=
bora&koji živi u Beogradu), Zđenko Ružić (prvoborac, koji živi u
Beogradu), Drago Čajavec (brat Rudijev, tada studemt), Vinko Marko=
tić (stuđemt iz Bihaća, sađa viši oficir JNA) i Sabahudin Bušatlija
(student prava iz Bagojna, neđavno umro u Beogradu)• Svi su otišli
u partizane 21. maja 1942• gođdime, tj• isti dam kada su otišli u
partizane sa dva aviona Ruđi Čajavec, oficir-pilot i direktor Uređa
za kolomizaciju, i Mišo Jazbec, vodnik, jednim aviomom, a drugim avim=
onom vaqig*kk Franjo Kluz, narednik-pilož• Otišli su jeđan poslije dru=
gog GW vremenu od jedmog sata. Nije bez interesa mi podatak da Ibro
Sarač u svome sjećamju "Rad partijske organizacije za vrijeme olcupa=
oije u građu Bamjoj Tuci" (7.IV 1959,godinme) i ne spominje da je Mus=
tafa Kušmić rukovbdio vezom sa Kosarom, Štaviše Ibro Sarač se, bem
pomoći "veze" Mustafe Kušmića, prebacio u partizane preko selma Glamo=
čana•

Mator Tfeljtoma je iznio još jednu grubu metačnost tvrđeći
da su se Ilija Stojanović i Vojo Stupar nalazili u Srpskom Vakuf
radi veze Kozare sa Bamjalukom„• Medjutim, Savo Dardić, Svetozar Ste=
vić i Slavko Tremk tvrđe da su se Ilija Stojanović i Vojo Stupar na=
lazili najviše u Kukoljima i Karajzovocima i poriču da su došli radi
veze sa Kozarom, već su, kuku kažu oni, bili članovi štaba razbijenog
GCrmovrškog odreda, skrivali se duže vremena u selima Potkozarja, če=
kajući da se u đogledmo vrijeme i sami prebace u partizmznne•

Na ostvarivanju veze sa Kazoraom i Banjalukom bili su, dak=
./.
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le» angažovani, izmedju ostalih, Ilija Keoman, Savo Dardić, Sveto=
zar Stević 1 Smilja Batos-Radđonjić«•

Pada u oči da nema baš nikakve povjesničke istinitosti
tvrajenmje pšsca feljtomma da u Kući Ilije Kecmana, u koju dolaze
ilegalci iz Banjaluke i patrole sa Kosare, nidje 'na vezi" sam do=
maćinm, ved neko ko se u kući i ne nalazi, a Ilija Kecman i njegova
punica 8u, baš zbof te i takve saradnje, nešto kasnije (početkom
1943•godime) odveđeni od ustaša u Banjaluku i tamo strijeljani.

ZODCL is Zape_Umiče

Da zadovolji neku svoju stalmo prisuinu potrebu za Ssamo=
potvrajivanjem i dokazivanjoem svoga aktivnog učešća u dogadjajima
od veđe važmosti, autor feljtoma izmosi još jednu netačnost tvrđeći
kako mu je Zaga Umičević, izvjesno vrijeme po odlasku u partizane
(otišla u partizane poslije 21 maja 1942.godime), pisala pismo u
kome ga obavještava o situaciji ma terenu gaje se nalazila (?) i
o zarobljavanju Esada Midžiđa i Gdra Ibsana Zukanovića. Veća besmig=
lica nije odavmo izrečena! Da je "sveznalac" Mustafa Kušmić bio, za=
ista, u toku važnih dogadjaja u Bamjaluci, znao bio» mesumnjivo„ da
je RBsad Midžić bio mrrobljen mna terenu centralne Bosne od četnika,
predat ustašama i doveden u Ormu kuću još u aprilu 19425 godine, tj•
u vrijeme kada se u Banjaluci još nalazila Zaga Umičević ( s Midži=
ćem u zatvoru je "ležao" h Jusuf Selman), zbog čega bi bilo sasvim
apsurdno da ma o tome Zaga tađa piše, pored ostalog, i zbog tose što
zarobi javanje, zatvaramje i strijeljanje (strijeljan u julu 1942go=
dine) ovog:vrsmog revolucionara nije bilo ni u kakvoj vezi. sa ile=
galnim radom u Bamjaluci•

Doktor Ihsan Zukamović, medjutim, zarobljen je, i to me sa=
mo Om» u kozarskoj ofanzivi, znači na terenu gdje se u to vrijeme
Zaga nije malazila,» pa o tome mije mogla mi da ma piše• Doktor Ihsan
Zukanović zarobljem je negdje u junu 1942.godime i zajedno sa Atifom
Topićem, dr Gertrudom Šterm i Mirom Cikotom doveden u Ormnmu Kuću• Sva=
ki ilegalac u Bamjaluci mhao je za veliko sudjenje ovim:.partizsamima
i za njihovo javno strijeljanje kod Rebrovačke erkve, kao i za vje=
šamje Mime Cikote u Prijeđoru kod Gimazije• Logičnmije bi bilo, ako
je o tome mešto sznmo,„ da nam je pisac feljtona opisao smrt ova tri
partizana i njihovu sahrama jer bi o tome imalo štošta da se kaže»

sjećam se živo toga tragičnog đama• Došao sam biciklom ne=
posredno poslije strijeljanja ova tri partizama• U groblju Rebmnovač=
ke erkve bila je iskopana velika jama (raka), namijemjena zsajedmičkoj
sahrani tri ubijena partizana. Žandari-oružnici, koji su izvršili
strijeljanje još su se tu nalazili, U jami je bila, još nesa trpanji,
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dr Gertruđa Štermm. Bila je obučena u lijepu haljinu od štofa bordo
Đoje i u žutim plitkim ocipelama• Malena rastom, izgledala .je kao
djevojčica tek zaspalana• Nikakvih znakova nasilne smrti nisam vidio»
iako su mi meki sakupljeni ijudđi tada pričali da su oružnici u nju
pucali više puta. MAVUVLipab(otbooL (2BL.4}dčadrade Gertruđa je više pu=
+ta imsbezumljemim glasom odavala da je još Živa, pozivajući ogstvvilje=
ne oružnike da Je Gdotbuku

Tijela Atifa Topića i dra Ihsana Zukanovića bila su već
smještema u jedmn zaprežma kola i pokrivena sivim vojničkim debadđi=
ma..· Prišao sam zaprežnim kolima i otkrio glave ovih hrabrih partiza=
na• Dr Ihsan Zukamović, moj dobri i davnašnji drug iz osnovme škole
i gimazije» ležao je kao u smu. Vjerovatno je bio pogodjen megdje
oko Brca• Atif Topić, prisan drug moga brata Abmeta, koji je često
dolazio u našu kuću» ležao je deformirane glave• Hjegsa su puašdani
moeci pogođili u glavu i pola glave mu raznijeli• Nisam sa poznavao
jer sam do rata duže vremena Živio izvan Banjaluke•
anavu , Napredni banjalučami nisu dozvolili da se ova dva parti=

zBnBYkod Hebrovačice erkve.• Zato su oni sahranjeni u muslimanskom
groblju (haremu) u Stupmici. Ispraćaj im je bio čuo sam tada, koli=
ko topao, toliko i prava antifačističkm Gemonstracija•

Partijska ćelija iji parbijsko rukovodsibvo_?
Potpamo je deplasirano i teško prihvaljtivo tvzdjenje

autora feljtoma da u Banjaluci od jula 1942 gođine, osim njega,
Ibre Sarača, Nevenke Dađasović i Zvomke Dragomanović, nije bilo
više mi jednog Jjedimog člana Partije. Svi ostali su, kaže om, bili
gamo saradnici. Kome su omđa njih četvroro, ako je to tačmo, bili
partijsko rukovodstvo? Ovim tvrđjonjem pisac čini istorijsku neprav=
du prema tolikim Banjalučanimn„ kao i Partiji čiji je član.

Van,svake je sumnje, međjutim, da je spisak članova Parti=
je, kandidaetaYSkojevaca u to vrijeme bio mnogo Biri. Zna se da su
u to vrijeme, pored drugih, bili članovi i kanđiđati Partije: Munib
Ćerimić{ičlan od 1938.godima), Zumra Ćejvan (član od juma 1941), |
Havka Sarač (član od juma 1941), Suljo Mandžuka (član od Jula 1941),
Munir Kadđić (član od juna 1942), Hikmet Karahasanović (otišao u par=
tizane 1943, godime), Avdo Džumrukčić, Ferid i Muhamed Hasanbašić,
Dedo Gagić, Ćerim Ćejvan, Kaća Kocijančić, Muhamed Hadžihnmlilović
(kandiđat od marta 1942gođine,„ a člam od septembra 1942godine i
gekretar partijske ćelije u kojoj su bili Idriz Muhsimović, Mustafa
Kosaragić i Munib dJusufović)•

U to vrijeme bili su članovi Skoja: Jusuf Selman, Vojo
Janković, Vlado Rebao„ Savo Marković, Dževad Pašić, Džemil Metilje=
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vić, Grozđa Bilanović i drugi.

JI a _Kušmić domobrans

Pisao feljtoma, sasvim providno tvrdi da je Slavico Trenk,
po zadatku Partije, ostao u Gomobranstvu. Slavku Trenku„ očigledno,
nije potrebna Kušmićeva odbranm. Šteta je» medjutim, što pisao felj=
toma mije zabilježio neke zanimljive pojedimosti i o sebi, koje su
mu sigurmo pozmatbe• U tom feljtomu nedostaje nešto što bi hroničaru
t·oga doba bilo mesumnjivo važno Pretpostavljam da ova pojedinosti
nije takve prirode da bi njemo objavljivanje i dalje trebalo odla=
gati.

Jedđan od piščevih velikih zaboravwa (da 11 samo zaborava ?);
nesumnjivo je njegovo upormo ćutanje đa je i on podugo bio u kvijis=
liškoj vojsci, u domobranstvu, i to u ormužničkoj jedinici, i da je |
često patrolirao ulicama grada• Meki domobrani-ilegalci-članovi Par=
tidje pamte to wrijeme, a pamte i da su mo morali skrivati od oružmič:
kih patrola koje je kroz grad vodio Mustafa Kušmić. Što li on to kri:
je? Ko 1i je njemu, kao članu Partije, dao saglamost da "ostane!" n
kvipsliškoj vojsoi? Zma 1i Mustafa Kužmić za stanovičte Oblasnog kom=
miteta Partije koje je eksplioitno zahtijevalo da se ne ide u domo=
brane, već u partizane? O ovom stavu u Banjaluci jJe izdan letak Ob=
lasnog komiteta Partije• O tome važnom pitanju piše sekretar Oblas=
nog komiteta Grug Djuro Pucar Stari u pismu upućenom Tempa, (Isvješ=
taj sekretara Oblasnog komiteta Partije za Bosansku krajimu od počet=
ka septembra 1941. godime - Zbormik dokumenata NOB#A, IV/1, dokume=
nat 167, str. 368-571,)

Izrazita piščeva preokupacija, kojoj očito pridaje fundđa=
mentalni mačaj, zbog koje je, izgleđa, i napisan ovaj feljton, jes=
te enigmatična Zaga Blažić, u Banjaluci poznata pod imenog Zehra AV=
dagić, u vezi s kojom je pisac feljtona napravio pravi spektakl. Svo=
jim pisamjem o ovoj ženi Mustafa Kušmić objavio je mnogo kontraverb=
nih i netačnih pojedinosti, Što mesumnjivo vrlo ilustrativno ukazuje
da je njegovo poznavanje ilegalnog rađa u Banjaluci veoma skromuo i
nepousđano•|Pisao feljtona angažovao je sve svoje kapacitete da do=

kaže ono što je teško dokazati• Zanesen svojim mašBtarijama, Mustafa
Kušmić u razgovoru snimanom mn masmetofonu, tvrđi da je Zaga Blažiđ,
pošto !mije postojala mikava mogućnost sigurnog smještaja ove druga=
rice",„ što Je, takodje, nedđopustiva metačmost (kao da je nača oslobo=
dilačkm borba bila borba sasvim ograničenog broja 1judđi), odveo svo=
joj kući, gdje je ostala 2o dana, nikud za sve to vrijeme me izlaze=
ći iz Kušmićeva stana», a u feljtonu„sagvim kontrađiktomo, tvrđi 43

•/•
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mu toku čitavog Zagimog boravka kod nas (skoro mjesec dann) sastanci
su ođržavani u našem stanu, na periferiji građa, u kući Nevenke Da=
dasović na brežuljku iza zgrađe preduzeća "Rudđi Čajavec" i pod Peći=
namn• Na ove sastanke Zaga je dolazila većinom obučena u zar a i naš
stam je nepustila tako preobučena”. Pisac tvrdi da su ovim sastaenci=
ma prisustvovali: Ibro Sarač, Mustafa Kušmić, Zaga Blažić, Nevenka
Dađasović i Zvomko Dragomanović. Medjutim, prvih dana po dolasku
Zage Blažić u Banjaluku održan je jedan sastanak pod Pećinama, u sta=
mu Mustafe Kozaragića,„ krojačna, na kome su bili: Ibro Sarač, Zaga
Blažić, Mustafa Koznaragić, Idriz Muhsinović, Munib Jusufović i Mu=
hbamed Hadžihalilović. Svi ovi drugovi su, osim Zage, Živi i nastanje:
mi su u Banjaluci, ogim pisca ovih redova.

U pomenutom razgovoru smnimanom na magmetofonu Mustafa Kuš=
mić kaže da Je Zaga Blažić došla u Banjaluku pod imenom Zehre Muhur=
đarević, čime mesumnjivo,„ Govođi u pitanje svoju tvrdmju da je Zaga
Blažić kod njega uopšte bilm smještena• U majmamju ruku je veoma čud:
no da meki ilegalao stanuje pmmih 2o dana u jedmom stanu a da domać
ćim ne zma prezime toga ilegaloa„ Zaga Blažić nije bilm ma ko• Ona
je došla u Banjaluku pod imenom Zehre Avđa&ić, na to se ime, ako bi
to smatmebalo„ mogla javiti ustaškim vlastima. Štaviše, domaćim je
morao, pa i mjegova supruga, znati prezime ilegalca ne samo ZDOgS
susjeda, već i za slučaj da ustače nešto posumnjaju u vezi s movim
stanarom• Svi građjani kod kojih je Zaga bila smještena mali su da
se u Banjaluci Zaga "zove" Zehra Avđagić, a ne Zehra Muhurdarevićde
U Banjaluci i Sarajevu živi više ljudi koji bi ovo mogli potvrditi,
Obavještemiji ilegaloi zmali su i više od ooga O Zagi Blažić Samo
Mustafa Kušmić nije znao ilegalno prezime Zage Blažić, imnko je» kako
kaže, bio i član Mjesmog komiteta ?I! U cijelom ovom kontekstu intbe=
resantno osvJetljenje dobija izvjava Mehmeđalije Dervišića, datm u
ustaškom zatvoru, u kojoj se kaže da je Zehrn Avdagsić u njegov stan
doveo Ibro Sarač radi smještaja.

U nemaštovitom tekstu ovog Peljtona netačnosti se "Logički
nadovezuju jedne ma drugu, čime ova priča dobija i svoju tragikomič=
mu dimenziju. Neposredno poslije hapšenja Zage Blažić pisac feljtona
saziva sastanak Mjesmog komiteta, ali bez sekpetara Ibre Sarača„ i
u toj posve kriznoj situaciji nalazi snage i vremena da primi u Par=
tiju Stanu Kušmić, svoju suprugu« To je bilo a drugoj polovini novem=
bra 1942•godinme, a u Kmmjizi dra Dušana TIwkača, na sir 275, u biogra=
fiji Stane Kučšmić,stoji đoslovmo: "U toku rata do novembra 1942go=
dime rađi kao član KPJ u ilegalnom WOP". Ova terminološka (da li sa=
mo termimološka ?) neuskladjemosi dovođi u sumnju vrijeme prijema u
KEJ Stane Kušmić, zbog čega 'Svrdjenje pisca feljtona ne dajeluje do~Ž
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voljno autentično.
Nije moguće nikako ozbiljno tretirati piščev odlazak u

Srpski Vakuf i mjegovo tražemje od Ilije Stojanovića i Voje Stupara
da odmah obavijeste Oblasni komitet o hapšenju Zagorke Blažić. Zašto
obavještavati Oblasni komitet, wnjesto Okružni komitet za Banjaluku,
koji se nalazio megdje u Kozari ?! ILija Stojanović i Vojo Stupar
mogli su imati veze sa Okružnim komitetom, ali mikako misu mogli
znati gaje se malazi Oblasni komitetb, kao što to nije mogao mnati
ni pisac feljtona, miti su, pak, imali ma kakve veze s Oblasnim ko=
mi.tetom Partije•

Nema» takodje, mikakve veze sa istimom tvrđjenmje pisca
feljtoma da je bio revol.tiran držanjem Ilije Stojanovića prema Zagi
Blažić u vrijeme kada je pisac feljtoma tobože "izveo" Zagu u Srpski
Vakuf, jer Slavko Tremk kategorički tvrdi da je Ilija Stojanović još
u avgustu mjesecu s mjime otišao u partizane, pa stoga ga nije Mus=
tafa Kučmić mogao vidjeti u Srpskom Valcafuy, a kamoli tražiti od nje=
Ga da obavijesti Oblasni komitet o hapšemju Zage Blažić, niti se,
pak» mogao ljutiti ma Iliju Stojanovića zbog njegovog tobože ODOT=
tumističlog držamja prema Zagi„ Miegmog-

Mustafa Kučmić, bez prethodne odluke MNomiteta KPJ za Bamja=
lulku„ malčice neozbiljmo, vrdđig kako je Zagi Blažić "članu Pokrajin=
skog komiteta KPJ za Bosnu i Hercegovinu", koja um to pri sebi ima
i pištolj, pod Gosta romantičnim uslovima u okupiranoj Banjaluci,
besprizivnim glasom i sa pištoljem u ruci, naredio đa sa njim ide
u Srpski Vakuf, a svojoj supruzi Stani stavio u zađatak da o tome
obavijesti dotle potpuno neobavještemog Tbru Saračay a Ibro Sarač,
opet» u svom izvještaju, tSvrđi da Je uposorio Mustafu Kušmića da se
pričuva osumnjičene Zage• Međjutim, u Srpskom Vakufu, u partizanskoj
kući ma domak legenđarme Kozare„ Zaga Blažić, Pustaški agent", hoće
pojf svaku cijenu dax se wrati u Banjaluku i upormo odbija da ide u
partizane. Ma mjenmoj strani je u tom pogledu, osim Voje Stupara, i
Ilija Stojanović, koji se tađa mije wopšte mogao tu nalaziti, Jer
je mnogo ranije s Trenmkom otišao u partizane. Mustafa Kašmić, medđju=
tim, mire savjesti, kao da je završio važan zadatak, odđlazi u parti=
zane, a ostavlja Zagu u Srpskom Valmaifu skoro dva mjeseca damn• Očito
još Jeđnm nelogibčmost•

Na neki krajmje nelogičan način pisac feljtoma piše i o
Some kako je Zaga Blažić obukla kostim Stane Kušmić i kako je a nje=
mu: išla ma sastanak s Rudijem Vajsom» po zlu čuvenim šefom politič=
kog odjeljemja ustaškog ređarstva. Svi koji su poznavali Zagorku Bla=
žić mogu uočiti mesmisao tog tvrđjenja» Zaga Blažić bila Je žena ma=

•/•
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lenog rasta, upravo ispod srednjeg rasta i pwnačka, a Stana Kušmić
je» opet, žena visokog rasta i tada bila upadljivo mešava• Da li je
potrebno posebmo napomimjati da bi u tom slučaju Stanin kostim Zagi
dopirao gotovo do zemlje, ako bi pumačka Zaga mogla mopšte obući
Staminm kostim. Zbog ove "šale", vjerovaino, Mustafa Kušmić nigdje
me opisuje ličnost Zaginmay, iako bi bilo sasvim mormalno da je i o
tome mešto rekao„ ako je uopšte Zagu poznmavno. Zaga je bila žena

ma kojoj se mogl0 štošta primijetiti,. Moglo 8so, na primjer, vidjeti
da je bila crnka» malo više izraženih brkova, i u hoddi primjetmo
hroma• Pričala nam je da je 1941 godime, negdje u Srbiji, bila ra=
njema umogu. Pa ipak, to je bila žema me bez izvžesmog šarmam koja
se mogla dopasti, a u stavu i izrazu bila je upadljivo odlučnma•

Gjelokuma priča piščeva u vezi sa Zagom Blažić je sva u
mekim haotičnim tokovima, islomstruisana i nemotivisana. Za to immn
dosta primjera. Upravo, čitava bujica netačnih pođateka iznesena je
u ovom poglavlju•

Isto tako» može se staviti pod znak pitanja tvrdjemje pis=
ca feljtona da je om Zagu Blažić "izveo" u Srpski Vakuf. U tom pog=
ledu je od posebne važnosti izjava druga Svetozara Stevića, pukovni=
ka JUNA, koji tvrđi đa je jednog dana, u novembru 1942godime, dobio
zađatak da sa zaprežnim kolima Gojka Dardića dodje u Banjaluku, te
đa je u povratku povezao mekoliko drugarica, izmedju kojih se dobro
sjeća nBele" (Zage Blažić) i Nevenke.

Svetozar Stević i Gojko Darđić su sve te drugarice prevez=
li u selo Seferovoe i smjestili ih po kućama smradnikama Pokmeta. Ste=
vić uvjerijivo kaže da se dobro sjeća "Bele", za koju tbvrđi đa je
ranije dva puta dolazila u selo Karajzovce i tada odsJedđala u Kući
Djurdđja Keomana, - i Nevenke koja je s njime kasnije bila cijelo
vrijeme u V Kogarskoj brigađi,. Ovim kombinatorma imagimacija Mustafe
Kušmića doživijuje pravi debakl. Tako mora da se desi kad se čovjek
dugo iscrpljuje u znaku apsurda•

Pa i u mmjizi dr Dušana Lukača "Banja Tuka i okolica u ratu
i revoluciji"» koja je donele popumila osjetnu prazminu u hronjioi
Banjaluke i koja nesumnjivo predstavlja jedmo mjeno obogađenje, pot=
kralo se zahvaljujući "saradmji" Mustafe Kušmića„ dosta istorijskih
netačnosti u obpadi periođa 1941-1942 godine.

Saradnja sa domobranima
Pisac feljtona tbvrđi veoma neuvjerljivo da Zaga Blažić ni=

je pristala na prijedlog Mjesnog komiteta da garađdjuje sa domobranji=
ma preko satnika Milivoja Kumđaka, iako nije mogla imati nikakvog

•/•
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pređubjedJenja o Kumđaku. Ona je tražila, kako kaže, drugo "povjer=
1ljivo vojno lice", na što Joj je Ibro Sarač predložio Muhameđa Ha=
džihalilovića, sa kojim Je Zaga sarađjivala, kaže pisac feljtona,
ne obavještavajući Komitet o toj saradnji, "ali smo mi (pisac misli
ma Komitet) i pored toga preko mjega (Komdaka) nastavili saradmju
sa Gomobranstvom", (Koliko je meni poznato nikada Partija nije sara=
ajivala sa domotiranstvom kao institucijom•) Mustafa Kušmić nalazi
u sebi dosta snage i kuražnosti da piše o važnim zbivamjima u Banja=
luci, iako je bio sasvim daleko od toka tih događjaja• Hjegov mođel
partijskog rađa Mjesnog komiteta Partije iđe, očito, za tim da doka=
če kako je Zaga Blažić, ma svoju ruku, saradđjivala sa domobranimmn
o čemu» bobože, uopšte mije obavješžtavala Mjesni komitet, dakle, ta
saradnja je bila neznaimog značaja• Tu je, izgleda, poenta. Medju=
tim, Mjesni komitet, takodje na avoju ruku, sarađjuje sa domobranima
preko satmika Milivoja Kumdaka, čiji doprimos pisac feljtona prikazu=
Je kao enormmo veliki. On metačno tvrdi da se kasnije sav rad sa do=
mobranima odvijao preko Milivoja Kundakam»

Nismo za potojenjivanje mničijega rađa, ali smatramo da
prec.jenjivanje ne vodi realnom prikazivanju dogad;jaja.• U vezi s tim
dužni smo komštatovati da intenđantskog satmika Milivoja Kundaka
uopšte me poszmaju mnogi tadašnji domobranski oficiri koji su alrttivno
garadjivali u Pokretu• Sa mnogima sam razgovarao u nastojanju đa se
prisjetimo toga oficira, jer pisac feljtona tvrdi da se domobransli
aktiv u kome Je 1 om bio nalazio u Vrbas~logoru• U Vrbas-logorn, n
lo• pješačkoj pukovmiji u to wrijeme bili su: Josip Zorić, sada Dpot=
pukovnik JMA u penziji, živi u Sarajevu, dr Oskar Šenk, univergitet=
ski profesor» živi u Sarajeva, Mumib Ććerimić, prvoborac-mosilac par=
tizsanske "Spomemice 1941", član Partije od 19385 godine, živi u Sa=
rajevu, i još mnogi drugi. Milivoja Kumđaka, štaviše, ne pommaje ni
Idriz Musimović, tada intenđantski poručnik ma službi u Pekari, gdje
je u to vrijeme kao domobran bio i Anton Pegan• Idriz Muhsinović
(prvoborao, invalid, načelnik Odjeljenja za Tinmansije u Banjaluci u
pemzidi, živi u Banjalmci) tvrdi da mui nije poznat bilo kakav ilegal=
ni rad Milivoja Kumdaka i Amtoma Pegana• Konačno smo ukvrđili, pored
ostalog i ma osmovu izjave Slavka "Trenknm, da satnik Milivoje Kunđak
nije uopšte bio ma službi uVrbas-logoru, u Boriku, već u intenđan=
turi domobranske divizije u gradu. U Vrbas-logoru nije moglo biti
aktivnijeg ilegalca, a da o njemu drugi ilegalci nešto ne mznaju,ialko
pri tom nikom me pada na pamet da poriče bilo čiji ilegalni rad• Ra=
zumjšje se đa Je bilo moguđe đa neko domobmranslko lice aktivno saradju=
Je s aktivistima u građu, kao Što je» na primjer, veoma alctivmo sa=radjivao pođoficir Alija lehić, sklađištar lo•pješačke pukovnije u

•/ 5
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Vrbas-logoru„ ali su za takvu saradnju znali svi ilegalci u lo•pBe=
šačkoJ pukovniji i ponešto s njim i saraajivali. Nije bez interesa
nl pojedimost da su u to vrijeme (1941–—1942) u Vrbas-logoru, u 10
pječačkoj pukovniji, osim ramije pomemutih, bili aktivni ilegaloiz:
poručnik Pavle Nadji našporučnik Pidćo Granić, našporučnik Hasan Hot,
poručnik Sulejman Cimiratić, sudski matporučnik Rifat Kalenović, sat:
mik Mahamed Dedić, matporučnik Dinko Podgormilk i vodnik-ajak HMhamed
Hadžihalilović (radio u štabu lo.pješačke pukovnije)•

Medjutim, pisac feljtoma kao da me vidi meslaganje i nelo=
gičmosti suštimskog karaktera u svome tvrdjemju đa se Zaga Blažić
s krajmjim mepovjerenjem stalno odnosila prema Milivoju Kumđaku,„ pa
i u vrijeme kada je postala ustaški agent, tj• poslije "'Lzlaska" iz
ustaškog zatvora i kađa je već pristala na saradnju sa ustašama. Pi=
sac kaže da sa Je ua to vrijeme upozoravala da me ide ma sastanak sa
Kunmdakom, a u isto vrijeme, hkađa Zagu smatra ustaškim agentom, on
joj priča o velikim zaslugama za Pokret Milivoja Kumđakm i mm taj
mačim otkmiva Zagi ilegalni Kunđakov rađ,

Pisac fPeljtomm netačno 1 prizvoljmo tvrđi đa su u domobran=
skoj grupi u Mrbas-logoru» kojom je rukovodio Slavko Trenk, bili,
izmedju ostalih, i Pranjo Kluz, Mehmed Omanović i Mišo dazboc• Slav=
ko Trenk to kategorički poriče, ističući da su ova trojica domobrana
~ ilegalaca bili u posebmoj grupi ma samom aerodroma» kao i da je OVE
grupa radila pod meposređnim i isljučivim rukovodstvom Zage Umičević,
o čemu Mustafa Kašmić nije mogao ništa mnati

Bjećanje ma saradmjwu sa Djurom Pucarom Starim

Bez bilo kakvih drugih pretemzija osim želje da se osvjet=
le činjenice i događjaji, želim istakmuti da sam negdje u drugoj Do=
lovini avgusta 1941. gođime upoznao političkog sekretara Oblasnog
komiteta KPJ za Bosansku krajinu druga Djuru Pacara Starog Upommno
me je sa mjim Dučan Bole, stuđent i tađa član Mjesnog komiteta Par=
tije u Banjaluci (danas živi wu Ljubljani). Bole je stamovao u nepos=
ređdnoj blizimi Muharema Alibegovića kuće 5 luharemom sam odmah pos=
lije okupacije ilegalno saradjivao, om me je i upomsnao s Dušamom Bo-
leom Muharem Je bio veoma imtervesanina Jičnost. Duhovit na poseban
načim, veoma pouzdan, i uporan do kraja a izsvršavamju zađataka• Mu=
harem je prvi Kurir koji je prošao iz Banjaluke u Drvar sa zadatom
sekretara Oblasnog komiteta Partije• Dožtle je Djuro Puacar slao tri
kurira» ali se nijeđan mije vratio•

Bjećam se živo pričanja Muharemova o tome alo je dđospio
u Drvar• Nije to bilo bez dramatičmosti. Došao je vozom do neke Že=
ljezmičke stamice prijo Oštrelja» koji je bio u partizanskim rukama •
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Prevrnuo je kratki kožni kapat, koji je s umutračnje strane bio pos=
tavljen Jagmjećim rumom, pa je tako ličio na seljaka u "kožunu".
Išao je prugom prema Oštrelju da ne bi zalutao„ Kađa Je spazio Jednu
grupu partizana koja je meočekivamo„ iza Jedmog zavoja, izbila dre=
zimom, pokušao je da se skloni u šwmarak, ali su Ba partizani spazi=
1i i brzbĐ se uputili prema njemu. Uhvatili su ga i poslije kraćeg

obajašmjavamja vezali mu ruke žicom, pretpostavljajući da je n pita=
nju meki špijum• Ne ođajući kamo i zbog čega ide Muharem im je polku=
šno đa objasni đa je pošao m Oštrelj s namjerom da pregleda svoje
košmice pčela, ali Je to partizamima bilo neubjJedljivo• Pošto su mu
pretresom pronašli u džepovima nešto novaca (mma) i željezničku
kartu, summja je znatno porasla• Kada je u međjuvremenu steogla još
jedma partizamska patrola, nstala su medju njima objašnjavamja ko će
ga preumeti. Viđeći đa mu je život u opasSnosti Mubamem Je uwupomo im=
slgtirao đa ga vođe u komandiuDrvar, Što je komačno i učimjemo• Bio
je to mali događjaj za Drvarčanoe• Sakupilo se mekoliko ljudi u bli=
zimi Komande građa• Pred zgrađom je bio i komanđant Ljubo Babić (do=
neđavmo maš ambasador u Pragu) 1 kađa Je u "zarobljeniku" prepoznao
Muharema»„ prišao mu je brzo„ zagrlio Oza i poljubio, zatraživši đa
mu odmah oslobođe ruke. Tako je Muharem, poslije tri ranija pokuša=
ja, uspio prvi da prenese partiznanjma u Drvar poruke političkog seks
retara KPJ za Bosansku kraJjinu, a zatim prenio izvještaj o stanju ma
ovom dijelu osloebodjene teritorije drugu Djuri Pucaru Starom Dugso
poslije toga ostali su tragovi od žice ma rukama Muharemovim,

Jednog popodneva, krajem avgusta mjeseca 1941, godine ma
prvom sastanku održanom u bolmičkoj aleji Djuvro Pucar Stari izložio
mi je svoj plam: zadatak je bio đa otputujem u Prijeđor, Bosansli
Movi, Bosansku Krupu i Bihać, da u tim građovima dodjem u dođi sa
odredjenim ljudima i đa ih pozovem na jedđmo savjetovanje u Banjaluku
U Prijeđoru je trebalo da prenesem poruke političkog sekretara Oblas=
nog komiteta drugarici Miri Cikoti, u Bosanskom Novom Ahmetu Šehovi.=
ću-Šehi, a u Bihaću HBnveru Redžiću. Ovaj zadatak ranije Je opisan i
štampan u knjizi "Podgrmeč u NOB", I Kmjiga, str• 2o7-21o.

Sa drugom DjJurom Pucarom Starim često sam se u to vrijeme
sastajao - pomekad 1 svakodnevno. Najčešće smo se sastajali u Kući
Muharema Alibegovića, gaje je u to wrijeme i stanovao. I danas se
živo sjećam kako smo zajednički pisall letak povođom divljačkog
ubistva umno oboljelog hodže iz okoline Kosarca Edđhema Hodžića„ Le=
tak je umnožio Muharem Alibegović u Direkoiji švwvma, gdje je bio za=
poslem, čimi mi se, kao podvornik-kurir• Masu letaka raznijeli smo
is kuđe Mubaremove ma razne strane. Jedmu količinu tih letaka odmio

•/•
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sam pod Pećime Ibri Saraču, a preko Vrbasa Mustafi Sabitoviću-ćaDi,
s ciljem da ih organizovano razdijele svuđa• Ujutro je gotovo cio
grad osvanuo okićen izlijepljenim lecima. Potom sam, po dogovoru sa
Djurom Puoarom, zamolio inženjera Suljaga Salihagića, đa povodom
sahrane govori pred Perhadijom, što je i učinjeno. Letak i sahrana
Baehma Hodžića ugstalasani su mase u Banjaluci, maročito Muslimane»

Takodje, Živo se sjeđam Još jedmog važnog zadatka koji mi
je postavio sekretar OBlasnog komiteta: trebalo Je hitno nabaviti
jedan sterilizatop• U Drvaru je u to vrijeme bila veoma teška situ=
acija u vezi s nabavkom samitetSkog, zavojnog i drugog materijala•
Poslije vjerolomme izdaje četnika i iszmnmenadmog upada fašista u Dr=
var medju partimanima je bilo mogo ranjemih (sjećam se da mi je tim
povodASJARĆ da je bilo 119 ranjenika)„ a sanitetskog materijala i
hirueških instrumenata veoma malo„Velikim zalaganjem i spreinošću
dr Hajze Kulenovića, gemeral-majora, načelmika Samnitetske uprave
SBSNO u Beogradu, tađa studenta međicime, kupili smo od jednog liječ-
nika sterilizator, Ako me sjeđanmje ne vara, sterilizator smo platili
G•ooo ruma. Trebalo je tađa vidjeti kolika je rađost bila ma liou
druga Djure Pucara Starog kađa smo mu saopštili da smo obezbijedili
i dopremili sterilizator ! Mogli smo tada od istog 1ijoĆaiieVi kom=
pletan hirurški instrumentarij, ali ma žalost, u to vrijeme oslobo=
dilački pokret u Banjaluci nije raspolagao dovoljnom količinom mnov=
ca• Velikim zalaganjem dra Hajre Kulemovića, koji je tada kao stu=
đent međicime bio na hirurškom odjeljenju Građske bolnice, čiji je
šef bio dr Asim Kulenović, iznosio sam više puta 1z Gradske bolnice
sanitetski materijal i odmosio sa u kuću Muharema Alibegovića• Naro=
čito često sam iz Cisaržove drogerije (nalazila se u bivšoj Gospods=
kož ulici) odmosio veće količine sanitetskog, zavojnog materijala
me osmovu trebovanja koje mi je uručivao drug Djuro Pucar Stari. U
Cisaržovoj drogeriji bio je našem Pokretu odani Riđard Struhal, moj
dobar drug iz ranijih godima. On i Slavica Maričić, sestra supruge
Cisarža (koji je pred okupaciju prebjegao sa suprugom u Čehoslovač=
ku), zbog svoje političke aktivmosti za potrebe pokreta bili su kas=
nije pohapšemi od ustaša, svakojako mailtretirani u zatvoru, odveđemi
u logor u Gradišku, ali su Be, srećom, nekako živi izvukli (Rihara
Sžšruhal sada živi u Splitu). Sanitetslki materijal iznosio sam u pa=
ketima u sred dana iz ove radmje• Došao bih tako, ujutro u radnju»
porazgovarao sa Rihardom prijateljski i besazlemo i potom, kada to
niko od mušterija ne vidi predao bih Rihardu ("Fifiju"Ž, tako smo
ga svalim odranije) "trebovanje" sanitetskog materijala• Sutradam
bih ponovo svraido u dGđrogeriju, a Fifi bi mi, tobož ljutito, rekao
đa već mekoliko dama "leži" od njesa paket mamirmica koje se» eto»

• •
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mogu i pokvariti. Ja bih mu se tađa izvinio, zahvalio mu što mi je
uživotne mamirmice” sačuvao 1 odmio bih paket pravo u kuću Muharemovi
gdje u to vrijeme stanovao drug Djuro Pucar Stari• Ovaj samitetski
materijal, kao i sterilizator, prenšem je u Drvar

Negaje u septembru 1941. godine, neposredno pošto sam bio
mobilisan u đomobrangstbvo, došao je u poslijepodnevnim časovima u ku=
ću porodice Hadžihalilovićag politički sekretar Oblasnog komiteta
Partije za Bosansku krajinmu drug Djuzro Pucar Stari. Sjećam se da je
kod nas i ručao. Njegov dolazak u ovu kuću uslijedio je kao odgovom
na moje traženje dosvole da izidjem ma oslobodjenu teritoriju• Dove=
la ga Je Šida Agić, svastika Muharemova. Stari tada više nije stano=
vao kod Muharema• Šida je bila česta veza izmedju Starog i mene. Na
ovom sastanku drug Djuro Pucar Stari tražio je od mene da ostanem u
Banjaluci» kao i to đa se iz Komanmđe vojnog okruga u Kaštelu (gdje
sam dotle bio) prebacim u borbemui jedinicu, što mi je usloro i pošlo
Za rukom• Tom prilikom mi Je postavio Još jeđan konkretan zadatal:
da se upoznam i obuhvatim ilegalnim radom domobranske oficire: mat=
poručnika Hasama Hota (živi sada u Bamjaluci) i poručnijlca Sulejmana
Cimiratiđa (pogimuo 1945%, godine),

U kuću porođice Hadžibalilovića, meposredno poslije togas
ponovo je dolazio drug Djuro Pugar Stari rađi sastanka sa Hasanom
Hotom, ali do tog sastanka mije došlo, pošto Hožum nije bilo lako
izlći is Vojne bolnice,» gdje se u to vrijeme malazio kao pacijent.
Još jednom smo Djuro Pucar Stari i ja u ulici ima "ledja" dGimazije,
ugsaludmo čekali na susret sa na tporpučnikom Hotom, koji je sam tražio
ovaj sastanak sa Starim„ ali dley nije došlo do sastanka, jer je
Hasan Hot ponovo bio nečim spriječen.

Saradmju sa Hasamom Hotom i Sulejmanom Cimiratićem, kao i
sa drugim domoBransicim licima, i me samo sa njima, nastavio sam po
instrukcijama druga Djure Pucara Starog dok se nalazio u Gradu, a
zatim po imstrukcijama Zage Umičević i majzad Zage Blažić, sekretara
Mjesnog komiteta Partije u Banjaluci•

Mustafa Kučmić netačno tvrdi da je Ibro Sarač Zagi Blažić
predložio mene sa saradnju sa domobranskim licima samo zato Što me
je odramije poznao preko moga vrsnog brata Abmeta, čija je ličnost»
uzgred buđi rečeno ostala neđovoljmo osvijetljena, tako da je goto=
vo sav njegov doprimos u uagtanku naših nazođa aveđen na isticanje sa=
mo mjegove kurirske uloge• Medjutim, Ahme*t+ Haažihalilović, student
gradjevinarstva i predratni član KPJ, otišao je ma prvi poziv Parti=
je u partizane i poginuo u borbi s čežbnicima kao član Okružnog komi=
teta Skoja za Bamjaluku, negdje u marbu-maju 1942godine.

•/-
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Nije neskromo ako ovim povodom kažem da o kući Hadžihalij=
lovića, u kojoj su ođrasli i u toku ustanka naših narođa aktivno Ba=
radjivali: Muhamed, Ahmet, Bisera Mara i Himka u koju su više puta
dolazili: politički sekretar Oblasnog komiteta KPJ za Bosansku Kkra=
jima drug Djuro Puear Stari, kao i sekretari Mjesnog komiteta Parti=
je za Bamjaluku drugarice Zaga Umičević i Zaga Blažić, u kojoj su se
skrivali i iz mje otišli u partizame legendarmi partizanski heroj
Ranko Šipka i nadasve simpatični i na akciju uvijek spremni Mustafa
Sabitović-Ćapo, i u kojoj jJe od decembra 1941. godine, pa sve do dru
ge polovine septembra 1944. godime živjelo troje nejake djece prvobor
raca-partizamam luharema i Temke Alibegović, od kojih je jedmo u toj
kući i wnrlo (najmladji Fadil), - me piče mišta "sveznajući" lustafa
Kušmić» pa mi w Kmjizi dr Dušana Tukača mema o tome ni jedne jedine
riječi.. Ali, to Je samo jedna od porodica. linogo je gore i nepraved=
nije što misu više osvijetljemi i sačuvani od zaborava mnogi dogadđja=
ji od relevanine istorijske važnosti za Banjaluka» Ovakvih i od ove
istakmutijih porođica bilo je veoma mogo u Banjaluci, a koje Bu os=
tale neobuhvaćeme sJećamjima i mogle bi nepravedno pasti u potpun
zaborav, a za njih su vezani Wrodni dogadjaji ilegalnog rađa u našem
gradu• Jer, me treba smetmuti s uma da je Banjaluka bila msnačajan. po=
ligoži!i iloeBgalmog rađa u toku narodmooslobodilačke borbe•

5 drugom Rankom Šipkom sam u movembru 1944 godine dugo
razgovarao u Vitezu kod Travmika, samo nekoliko sati prije njegove
tužme smrti. U Vitezu se odmnžavalo savjetovanje Skojevaoa 4Krajiške
NOU divizije. Tada sam se nmalasio,kao operativni oficir XI Krajiške
udarme brigađe, izmad Zemice, i došao sam, sa nekoliko Grugova» ma
priredbu koja je organizovana povođom pomenutog savjetovanja •

Ranko je došao u Vitez ma ovo savjetovanje sa komandantom
il komesarom divizije• To je bilo moje drugo i posljedmje vidjenje s
majim.

Prema tome, nije Ranko Šipka, samjenik komanđanta 4„NOU
divizije pogimuo "ma putu od Travnika prema Zemici”, kako to stoji
na str 3lo• u Kkmijjizi "Banjaluka i okolica u ratu i revoluciji”, već
pri povratku iz Viteza u Travnik. O tome sam saznao Ba položaju oko
Zenice sutrađanm, gdje sam se vratio mekoliko sati prije ovog tragič=
nog udesa• Ranko je bio u automobilu sa komandantom pukovnikom Petmom
Vojnovićem, a komesar Dimitrije Bajalica maišao je automobilom nešto
kasnije na ovaj uđes•

Kako _smo_pohapšeni
Konačno, Mustafa Kušmić,„ bez argumenata i netoleratno,„ tvrdi

da sam ja otkrio Zagu i kao "dokaz" za to navodi činjenicu da sam je



185

ja i smjestio kod Maime Pašić• Kaže da mu je to Zaga rekla• Da bi
ova netačnost bila kompletna, pisac feljtona tvrdi da sam to učim
nio bez ikakvog ustaškog pritiska• Ovim tvrajenmjimma kmo da se pi=
sac feljtona pridržavao one hnarodme "Niko se u laži nije udavio”.

Mustafu Kušmića mil na našto ne obavezuje ni tekst objav=
ljem u knjizi "Banja Luka i okolica u ratu i revoluciji”, koja je
štampana prije ovog feljJjtoma na nekoliko godina, a u kojoj Je, uz=
greda budi rečeno, i pisao feljtoma dosta "saradjivaoM. U ovoj Knji=
zi,na strani 275. stoji doslovno: "Prema nekim ozbiljnim podacima
već ranije u vrijeme boravka u ustaškom zatvoru u Sarajevu Zagorka
Blažić je počela đa se koleba i pristala je na saradnju sa ugtaša=
ma!. Mislim da je ovaj pođatak vrijeđan pažnje.

Njega uopšte ne interesuje kako je došlo do toga da su
ustaše, neposređno prije našeg hapšenja, izvpšile hapšenje više
stotina gradjana. U Kmjizi dra Dušana ILukača "Banja Imka i okolica
u ratu i revoluciji”, na strani 274, izmedju ostalog,stoji qdoslov=
mo: "Hapšenja su proširena ma sve osumnjičene da simpatišu partiza=
ne i NOP, Samo u toku 12. novembra uhapšeno je oko 3oo gradjana, a
u toku narednih seđam danm iz Banjaluke i okoilmih mjesta oko lsooo
ogoba". Svi smo mi pohapšeni baš u to vrijeme i to iste moći: Idris
Muhsimović, Munib Jusufović, Zaga Blažić, MBatma Pašić i Muhamed HBa=
džihalilović, Samo je Mustafa Kozaragić bio uhapšem nekoliko dana
prije. To isto veče bio sam na sastanku sa Zagom. Bila je prisutna
i Patma Pašić (prvoborac, koja Živi u Banjaluci). Usnemiren hapšenji
ma koja su tih dana vršena predložio sam Zagi da se prebacimo u par=
tizane. Ona je to, medjutim, kategorički odbila, rekavši mi tom pri=
likom da zna pousđano da će i Mustafa 'ozaragid biti pušten za dan-
-dva. YVrađajući se s tog sastanka, sreo sam se sm Idrizom Muhsimo=
vićem,. On mi je, takodje uznemiren, predložio isto što i ja Zagiy
našto sam mu rekao da idem sa sastanka sa Zagom, i ubijedio sam ga
da ne treba biti uznemiren, baš kao što je i mene ubijeđila Zaga»
A te noći bili smo» međju mnogim drugima, u toku samo jednog do dNs
sata Svi pohapšeni• To je sušta istima• Svako drugo interpretiranje
je tenđenciozna laž• Jer, tog hapšenja se sjećam s fotografskom oš=
trinmom, Hapšemja su se nastavila iz moći u noć«• Sve su zatvorske
ćelije bile prepune. Bacali su mas kao cjepanice.• Ne znam đa li je
iko prošao bez hajbrutalnijih i zvjerskih mučenja •

Kamo puste sreće da je to mene mimoišlo ! Nije čovjeku
lako da to prizna• Dostojanstvo čovjekovo nije prazna riječ,

U zatvoru je tada bilo mogo komunista i Bkojevaca. Teror
je bio nečuvenm. Zbog toga terora i zvjerskih mučenja, posbenmo Kkomu=
nista i Skojevaca, građjani Banjaluke pođigli su veliku prašimu, a
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ko da smo pri prevodjenju u zloglasnu Crnu kuću, pod Prijeki pokret=

ni ustaški sud, bili svi pregleđani od ljekarske komisije i to u sa=
moj zgrađi Okružnog suda I njemačka komanda u BanjJaluci bila je u
'ta svrhu angažovana. Zbog toga Je Rudi Vajs, šef ustaškog vpeđarstva,
tih dana pobjegao iz Banjaluke, a za njim, tako su nam govorili,
njemačka komanđa raspisala je potjernicu. Danas su, srećom, živi
mmogi drugovi i drugarice kojvk sve ovo znaju• Ima ih u Banjaluci,
Sarajevu i drugaje• I ne samo ovo Il

Mustafa Kušmić tvrđi da je Zaga Blažić i mjesm otkrila, pa
i Antona Pegana, ali mu pri tom ni ma kraj pameti me pada misao da
je Zaga Blažić mogla otkriti i Idriza Muhsinovića, Mustafu Kozaragi=
ća, Muniba Jusufavića, Fatmu Pašić, Muhameda Hadžihalilovića i toli=
ke druge saradnike, pogotovo ako je tačna pretpostavka đa je bila
ustaBški agent još dok je bila ma slobođi, tj• dok je bila sekretar
Mjesnog komiteta KPJ za Bamjalulu.

Zašto bi Zaga otkrila Mustafu Kušmića, a ne bi otkrila to=
liko drugih drugova i Grugarica? Kako se moglo đa dogodi da Zaga Bla=
žić otkrije samo Mustafu Kušmića, a da ustaše pohapse nas toliko?
Zaista teško je to sve shvatljivos

I u mjizi dra Dušana ILukača "Banja Luka i okolica u ratu
i revoluciji” koja je donekle popumilm osjeimu prazsminu u hronici
Banjaluke i koja nesumnjivo predstavlja jedmo njemo obogaćenje, pot=
kralo se, zahvaljujući "saradnji" Mustafe Kušmiđa, dosta istorijskih
netačnosti u obradi perioda 1941-1942 godine.

mo _je memoargsgka istinitost avi doprinos
osvjetljavanju dogdjaja

Ovako prilično siromašna "svjeđočanstva" Mustafe Kušmića,
koja prate bezmalo svaki njegov redak u tekstu feljtona, nameću nuž=
no pitamje kako naizmišlja toliko? Je li to sve napisano đa bi ma
bilo koji načim upozorio na svoju spektakularnu prisutnost u narodno=
oslobodilačkom ratu? Otkud mu pravo i smjelost da ma tako drastičan
mačim deformiše brojme istine o događjajima im slavne borbe slobo=
đarske Banjaluke? Kao da je zaboravio da istinm nema alternativa,
Nesavlađane strasti za istivanjem sebe u prvi plan, sfera malogra=
djanskog manirizma u kojoj se permanentno batrgea, nastojanje da obez=
vrijeđi ljude koji su u ratu stekli neprolazne gasluge, a meki od
njih dostojanstveno umirali da bismo mi koji smo ostali izišli na
osumčane Staze socijalizma - odđvele su ga u nevjerovatne opgesije•

Tako je Mustafa Kušmić, Maktivni učesnik tih dogadjaja",
razastro "svoja dokasna sredstva", osudjujući unaprijed sebe na ne=
mypimovnu jedmostiranost. Očito je da nije svako pisanje o ilegalnom
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rađu u Banjaluci, eo ipso„ prilog osvjetljavanju naše narodrnooslo=
bođilačke borbe. U naBoj memoarskoj literaturi ovaj krajnje prois=
voljno komcipiran feljtom, obojen i fantastikom, zauzeo Je priličmo
nečasno mjesto, jer su još mnoge stvari ostale na nivou neđokazamih
konstatacija-• |

Gilj mi je bio đa svojim sjećanjem ukažem nm neke neodržis
ve stavove, poluistime i netačne podatke• U vrijeme kada treba isto
rijski verificirati mašu međavnmu prošlost, smatram da je potrebno

osloboditi se svega omoga što je istorijski neprihvatljivo. Slobo=

K darska Banjaluka zaslužuje kompleksniji pristup svim dogadjajima u
| +boku narodnooslobodilačkog rata i socijalističke revolucije i to sa

dobro fundđirnanih simhronijskih i đijahromijskih aspekata. U veliku
tema ustanka i revolucije moramo ugraditi samo istimu, kakva je ona
1 bila. Plastičnim, ali istimitim Getaljima„ mađa sa razdaljinme *So=

~ l1žkih godina, mora se oživjeti nedavna prošlost i dati dogadjajima
pravo mjesto koje im pripada•

Barajevo, maja WII

PNNA (Muhamed Hadžihalilović?
| Sarajevo, Džidžikovac 9/II
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